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§ 1  
Val av justerare samt anmälan av 
protokollsjustering  
 

Vice ordföranden Anita Lindskog (S) valdes att, tillsammans 

med ordföranden Alexandra Östback (M), justera dagens 

protokoll. Justeringen äger rum den 23 april 2014. 

 

Anmäldes att protokoll fört vid stadsdelsnämndens samman-

träde den 19 mars 2014 justerats den 25 mars 2014.  

  ______________________ 
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§ 2  
Anmälan av övriga frågor samt fastställande 
av dagordning  
 

Inga övriga frågor anmäldes. 

 

Dagordningen fastställdes med följande tillägg: 

Beslut om tjänsteresa till Reading, dnr 1.1.-248/2014. Tas upp 

som punkt 9 B på dagordningen. 

  ______________________ 
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§ 3  
Inkomna medborgarförslag 
Dnr 1.2.4.-191/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Medborgarförslaget överlämnas till förvaltningen för 

besvarande. 

 

Ärendet 

Ett förslag om att fylla på vatten i dammen i Observatorie-

parken anmäldes.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle överlämna förslaget till förvaltningen för 

besvarande.   

  ______________________ 
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§ 4  
Svar på medborgarförslag om ”kyrkskylt”  
i Vanadislunden 
Dnr 1.2.4.-63/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Medborgarförslaget besvaras med stadsdels-

förvaltningens tjänsteutlåtande.  

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 20 mars 2014. 

 

Ett medborgarförslag om att sätta upp en skylt i Vanadis-

lunden med information om de kyrkor man ser från den  

övre delen av parken inkom i januari 2014 till Norrmalms 

stadsdelsnämnd. Vid sammanträde i februari beslutades att 

överlämna ärendet till förvaltningen för beredning. 

 

Förvaltningen håller med förslagsställaren om att det skulle 

vara trevligt med en skylt i Vanadislunden med information 

om de olika byggnader man kan se från dess topp, men anser 

också att det är viktigt att noga överväga utformning och 

placering av skyltar i parken. Förvaltningen föreslår att 

behovet av en utökad och förnyad skyltning i Vanadislunden 

utreds vidare när den nya skyltpolicy, som är under 

framtagande, finns framme. Förvaltningen avser att aktualisera 

frågan i verksamhetsplaneringen för 2015. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ______________________ 
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§ 5  
Svar på fyra medborgarförslag om Monica 
Zetterlunds park 
Dnr 1.2.4.-770/2013, 1.2.4.-757/2013, 1.2.4.-44/2014 och 

1.2.4.-86/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Medborgarförslagen besvaras med stadsdels-

förvaltningens tjänsteutlåtande.  

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 20 mars 2014. 

 

Fyra medborgarförslag om Monika Zetterlundspark har 

inkommit till Norrmalms stadsdelsnämnd. Tre stycken förslag 

avser en utökning av lekplatsen i parken och ett förslag 

handlar om att behålla parken som en lugn oas och inte utöka 

lekområdet. De fyra förslagen har överlämnats till 

förvaltningen för beredning, då de är relaterade till varandra 

bereds de samtidigt. 

 

Förvaltningen anser att det är lika viktigt med såväl 

stimulerande och utmanande platser för lek som gröna platser 

för lugn och ro men förvaltningens erfarenhet är att dessa 

funktioner inte alltid kan förenas i samma park. Monika 

Zetterlunds park är en lugn, grön oas mitt i de livliga stads-

kvarteren kring Odengatan, en parkkaraktär som är viktig att 

behålla, då det finns få andra platser i närheten med liknade 

funktion. Förvaltningen anser därför inte att det är lämpligt att 

utöka lekplatsen i parken. Förvaltningen delar samtidigt 

förslagsställarnas uppfattning om att det är viktigt att samtliga 

barn på den intilliggande förskolan Trädet har goda 

möjligheter till utevistelse varje dag, året om. Förändringar har 

därför också gjorts i verksamheten för att tillgodose detta inom 

förskolans område. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ______________________ 
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§ 6  
Svar på medborgarförslag om en gammal 
ginkgo  
Dnr 1.2.4.-75/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

1. Medborgarförslaget besvaras med stadsdels-

förvaltningens tjänsteutlåtande. 

 

2. Ärendet skickas till utbildningsnämnden för 

kännedom. 

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 19 mars 2014. 

 

Ett medborgarförslag om att bevara ett gammalt ginkgoträd, 

som står på Vasa Reals skolgård, inkom i februari 2014. Enligt 

förslagsställaren riskerar ginkgon att tas bort vid en planerad 

ny skolbyggnad på platsen. 

 

Projektering för en tillbyggnad av Vasa Real som ska ge 

utökad kapacitet för cirka 200 elever samt en förskola pågår. 

 

Förvaltningens inställning är att det är viktigt att insatser görs 

för att bevara värdefulla träd i stadsdelsområdet. Enligt en 

bedömning av stadens trädexpert är det möjligt att flytta det 

gamla ginkgoträdet och återplantera det på en ny plats. 

Förvaltningen är positiv till att ginkgon planteras i en park-

miljö, om en flytt skulle bli aktuell, och anser att en lämplig 

placering är i Västra parken i Sabbatsbergsområdet.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ______________________ 
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§ 7  
Underlag för budget 2015 med inriktning 
2016 och 2017  
Dnr 1.1.-205/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

1. Stadsdelsförvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas 

till kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart.  

 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) reserverade sig 

mot beslutet.   

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade ett särskilt uttalande.   

 

Ledamoten Åsa Tillberg (V) lämnade ett särskilt uttalande.  

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 20 mars 2014. 

 

Stadsdelsnämnden ska lämna ett underlag till kommun-

styrelsen inför den centrala budgetberedningen. Underlaget 

ska bland annat beskriva utvecklingstendenser, strukturella 

frågor och demografiska förändringar, samt effekterna av 

dessa och eventuella åtgärder. I underlaget redovisar 

förvaltningen strategiska satsningar och prioriterade frågor  

för kommande tre år. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

 

Vice ordföranden Anita Lindskog (S) lade fram ett förslag  

till beslut och föreslog att stadsdelsnämnden skulle besluta i 

enlighet med detta. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Alexandra Östback (M) ställde förslagen mot 

varandra och fann att stadsdelsnämnden hade beslutat i 

enlighet med stadsdelsförvaltningens förslag.  
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Reservation 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) ansåg att 

stadsdelsnämnden skulle ha beslutat följande:  

 

1. Erbjud sommarjobb efter behov. 

2. Starta fler fritidsgårdar med attraktiv verksamhet. 

3. Obligatorisk gemensam barnomsorgskö inklusive 

fristående förskolor. 

4. Starta boende i egen regi för funktionshindrade. 

5. Förstärk kompetensen och tillsynen till ensamkommande 

flyktingbarn. 

6. Att stadsdelsnämnden hos Stockholms stad arbetar för att 

förändra fördelningsmodellen och därmed nyckeltalen så 

att de områden som i flera år uppvisar budgetunderskott/-

budgetutfall får en rimligare tilldelning. 

7. Att därutöver anföra följande:  

 

Förskolor 

I underlaget för förskoleverksamheten framgår att behovet av 

förskoleplatser under planeringsperioden kommer att minska. 

Samtidigt redovisas ett renoveringsbehov hos flera av för-

skolorna. Då finns behov att ersättningslokaler. Övergången 

till marknadshyror och omförhandlingar av hyreskontrakt samt 

kostnader vid nyetableringar av förskolor utgör också en källa 

till ökande kostnader för förvaltningens lokaler vilket är 

bekymmersamt.  

 

Satsningen på att fortsätta att rekrytera utbildade förskollärare 

och pedagoger blir mycket angelägen. I och med ett antal 

pensionsavgångar blir det extra viktigt att vara en attraktiv 

arbetsgivare. Det bör också finnas möjlighet till vidare-

utbildning för barnskötare för att trygga att förskolorna har 

behörig personal.  

 

Med stor förvåning konstaterar vi att den gemensamma 

förskolekön inte alls blev gemensam. Så länge en anslutning 

till densamma inte är obligatorisk är den en” tandlös tiger”. 

Att ett barn därmed kan stå i flera köer ställer till det vid 

planeringen av behovet av platser. Med den planeringen 

uppnår man inte kostnadseffektivitet. Bekymmersamt är  

också att förskolor sägs upp från bostadsrättsföreningar samt 

de ökande kostnaderna för avgifter och hyror för förskole-

lokalerna.  
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Parker  

Våra parker är hårt utsatta för slitage både från skolelever  

och förskolebarn. Många skolor och förskolor saknar i stor 

utsträckning lokaler för idrott och lekytor för de yngre barnen. 

En prioritering på dessa områden finns också beskriven i den 

föreslagna budgeten för de kommande åren.  

 

En utökning av nyckeltalen avseende ekonomisk tilldelning 

för Norrmalms del blir ett måste då Citybanan inom en tid 

färdigställs. Man beräknar att det blir en utökning av 

dagbefolkningen från nuvarande 43 000 personer/dag till  

150 000 personer/dag, vilket är en tredubbling som samtidigt 

kommer att utgöra en mycket stor belastning på både parker 

och omgivningar. Det finns redan idag en del kritik från 

boende avseende både städning och planteringar av våra 

parker. Även detta behöver få extra uppmärksamhet och 

resurstilldelning i anslutning till Citybanans färdigställande. 

 

Barn och ungdom 

Vi saknar en satsning på fritidsgårdar i stadsdelen. Med det 

menar vi att göra sig attraktiv som ett alternativ för ungdomar. 

Vi vet ju att Plattan vid Sergels Torg är en stark konkurrent i 

vissa fall. Det måste finnas tillgång till kostnadsfria alternativ 

för ungdomar. Fritidsgården kan fungera som en förebyggande 

åtgärd för det drogbekämpande arbete som redan idag utförs. 

Självklart måste en satsning på fritidsgårdar ha ett innehåll 

som svarar mot de behov som dagens ungdomar frågar efter.  

I underlaget har också detta uppmärksammats något. 

 

Ett nytillkommande område är de ensamkommande flykting-

barnen som har mer än fördubblats i antal sedan 2012. 

Migrationsverket tror också att ytterligare barn kommer att 

komma till Stockholm. Ett problem, som polismyndigheten 

har uppmärksammat, är att många av dessa barn vistas på 

Sergels Torg/Plattan där risken att bli indragen i till exempel 

droghandel är stor. Redan idag finns sådana uttalade problem 

enligt uppgift från polismyndigheten. En utökning av bland 

annat personal från socialförvaltningen blir således ett måste, 

allt i syfte att hjälpa och erbjuda andra alternativ för 

ungdomar/barn som vistas på Plattan. 

 

Äldreomsorgen 

Det sker en hel del förändringar i behovet av bostäder för 

äldre. Det sker i den åldersgrupp där man efterfrågar olika 

typer av äldreboenden. Den förändring som pågår i Väder-
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kvarnen med tomställning av lägenheter ger fortsatt anledning 

till oro för hur framtida behov kommer att kunna mötas upp. 

Hyresnivåerna för boende är många gånger för höga för att 

den behövande ska kunna flytta in i exempelvis ett trygghets-

boende. Det förklarar till viss del en sjunkande efterfrågan.  

 

Vad gäller de nya ersättningssystemen som infördes januari 

2014 ser vi positivt på dessa och följer med intresse hur 

kostnadsutvecklingen kommer att bli framöver. 

Förhoppningen är dock att de så kallade brukarna blir mer 

nöjda med den service som de betalar för. Och att personalen 

får en drägligare arbetssituation.  

 

Ytterligare nyheter i budgetunderlaget beskriver en övergång 

till digitala trygghetslarm inom vård- och omsorgsboenden.  

Vi frågar oss hur dessa fungerar vid strömavbrott och andra 

oväntade händelser exempelvis brand i tunnel som senast 

skedde på Odenplan. Finns det några reservsystem om olyckan 

är framme?  

 

Boende för funktionshindrade 

Det råder brist på bra boenden för många av våra innevånare 

med olika funktionshinder. I en central kö finns uppgifter om 

att 400 personer väntar på särskilt boende av olika slag. Av 

dessa 400 har 127 stycken ett akut behov. Hur möter man 

dessa behov?  

 

Egen regi verksamhet  

Hyresnivåerna/lokalkostnader blir oftast mycket höga för 

dessa boenden. Risk för budgetöverskridanden finns. För  

vissa boenden inom LSS ”väljer hyresvärdarna att inte ansluta 

sig till pengsystemet”. Det är en skrämmande utveckling,  

när det är marknaden som helt dikterar villkoren och kan  

sätta vilka hyror den vill, med därpå följande budgetöver-

skridanden. Lösningen som vi ser det är att staden/-

förvaltningen själv driver sådan verksamhet i ”egen regi”,  

det skulle också bidra till ökad valfrihet och trygga de 

ekonomiska villkoren. 

 

Ekonomiskt bistånd/arbetsmarknadsåtgärder 

Glädjande är att försörjningsstödet minskar i prognosen. 

Förhoppningsvis har ett flertal av dessa kommit i arbete. 

Förvaltningen pekar på den problematik som möter den 

arbetslöse som är ensamstående utan barn. Då är man varken 

berättigad till bostadsbidrag eller barnbidrag och har därmed 
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extra svårt att klara sin hyra och sin vardag. Få alternativ 

återstår då utom en eventuell flyttning till en annan kommun, 

som kräver en årsinkomst för att man ska få ett hyreskontrakt.  

Det blir ett mycket svårt läge för den enskilde i ett utsatt läge.  

 

Ett utökat samarbete mellan jobbtorgen, arbetsförmedlingen 

och försäkringskassan har etablerats för dem som står långt 

från arbetsmarknaden. Av de som uppbär försörjningsstöd var 

det cirka 30 procent som hade socialmedicinska arbetshinder 

och här förväntas ett långvarigt behov av bistånd bli mer eller 

mindre permanent.  

 

I budgetunderlaget ser vi ingen särskild satsning på ungdoms-

arbetslösheten. Här saknar vi det borgerliga initiativet. Staden 

behöver satsa mer på möjligheter till vuxenutbildning och 

kompetenshöjande insatser.  

 

Sommarjobb 

Vi vill erbjuda sommarjobb efter behov. Här måste satsas 

mycket mer för denna grupp. Antalet sommarjobb måste 

spegla efterfrågan! 

 

Det är viktigt att redan i tidig ålder möta arbetsmarknaden,  

det kan ge effekt på ungdomsarbetslösheten på sikt. Dessa 

jobb är viktiga för den enskilde och ger en introduktion till 

arbetsmarknaden, men kan också betyda arbetsgivarkontakter 

för framtiden.  

 

Sammanfattningsvis  

Budgetunderlaget andas återhållsamhet och en stram hållning 

vad gäller kostnader och utgifter. Särskilt bekymmersamt är 

det med skrivningen omkring ”att strikt följa lagar och stadens 

riktlinjer för biståndsbeslut”. Det innebär förmodligen att 

ingen under 90 får möjlighet till vård- och omsorgsboende 

utan får bo kvar hemma även om det inte fungerar alls. Det 

finns också en skrivning om ”en alltmer restriktiv bistånds-

bedömning”. Det är ett förhållningssätt som vi inte kan stödja. 

 

Det finns naturligtvis risk för budgetöverskridanden i de  

fall förvaltningen inte lyckas hålla nere kostnaderna för 

försörjningsstödet, stöd/boendekostnader till funktions-

hindrade och lokalhyrorna i första hand. Vi ser uppenbara 

risker för att de grupper som har stora behov av särskilt 

boende med mera inte kommer att få dessa behov tillgodo-

sedda med den föreslagna budgeten. Detta är mycket oroande.  
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Vi ser det som självklart att medel måste satsas speciellt  

på de personer som har särskilda behov och är i utsatta lägen 

inom stadsdelen! 

 

Särskilda uttalanden 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade följande särskilda uttalande:  

 

Förvaltningen lyfter i sitt tjänsteutlåtande upp många viktiga 

utvecklingsområden inom verksamheterna på ett förtjänstfullt 

sätt. Samtidigt konstaterar vi att det blir alltmer tydligt att de 

ekonomiska förutsättningar som majoriteten hitintills gett, inte 

räcker för att uppfylla nuvarande mål med verksamheterna. 

För planeringsperioden 2015-2017 är förutsättningen en 

oförändrad budget, utan uppräkning för till exempel lokal- och 

personalkostnader. Detta ska klaras genom årliga så kallade 

effektiviseringar. Vi menar att man nått vägs ände här och att 

fler besparingar inte kan göras utan kvalitetssänkningar. I 

underlaget beskrivs flera kostnadsdrivare. Till exempel ökade 

lokalkostnader vid lokalbyte, vårdgivare utan LOV-avtal, brist 

på utbildade förskollärare och kostnader för ökat besökstryck i 

parkerna. Vi saknar en beskrivning varifrån pengar till dessa 

kostnadsökningar ska tas.  

 

Vi konstaterar också att budgetunderlaget saknar ambitioner 

för viktiga miljö- och kvalitetsfrågor som till exempel för-

skolans utemiljöer, maten i omsorgen, tillgång till gröna 

miljöer och utevistelse för de äldre, avfallshantering och 

utveckling av gång- och cykeltrafiken. Arbetet med det lokala 

miljöarbetet i stadsdelen (insamling av matavfall, energi-

användning, lokala trafikfrågor, renhållning i parker etcetera) i 

samverkan med invånare, företag och föreningar behöver öka. 

Detta för att förbättra den lokala boende- och stadsmiljön samt 

öka medvetenheten och engagemanget för miljö- och 

klimatfrågor. 

 

Förskola 

 Vi konstaterar att lokalkostnaderna för förskolorna skjuter i 

höjden. Detta leder till större förskolegrupper, mindre yta per 

barn både ute och inne, och en allt hårdare belastning på 

parkytorna. Detta är en olycklig utveckling. En annan 

kostnadsdrivare är bristen på utbildade förskollärare. Utan 

tillräckliga resurser för dessa områden kommer kvaliteten att 

bli lidande. 
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Barn och unga 

Antalet barn i åldrarna 6-16 år ökar under perioden 2013-2017 

med inte mindre än cirka 750 barn. Samtidigt har vi under en 

följd av år sett hur pengar avsedda för kultur och fritid för 

barn och unga fått täcka underskott i andra delar av nämndens 

budget. Detta är och blir aldrig acceptabelt. Miljöpartiet har 

länge velat se ytterligare en fritidsgård på Norrmalm, med en 

verksamhet utformad tillsammans med stadsdelens unga 

invånare. Barn och ungas inflytande på utvecklingen i 

stadsdelen behöver öka. Den planerade fritidsverksamheten i 

det gamla stallet i Bellevueparken välkomnas, men kan inte 

ersätta en traditionell fritidsgård. Fler möjligheter till spontan-

idrott, som till exempel skejting är också angelägen. Stads-

delen har många välfungerande lekplatser för de små barnen 

men ett betydligt mer begränsat utbud för åldrarna 10-20 år. 

Stadsdelen bör också kunna erbjuda sommarjobb åt alla de 

ungdomar som önskar detta. 

Äldreomsorgen 

Miljöpartiet menar att de resurser som sätts av till äldre-

omsorgen inte räcker till en anständig vård av våra gamla. 

Maten som serveras inom äldreomsorgen ska vara vällagad, 

hälsosam och god, helst lokalt tillagad och ekologisk. Det ska 

i varje stadsdel finnas kommunala alternativ, både när det 

gäller hemtjänst och äldreboende, eftersom det för många är 

en viktig del av valfriheten att kunna välja detta. 

Funktionshindrade 

Miljöpartiet delar förvaltningens syn på att områdena 

funktionsnedsättning och socialpsykiatri har ökade behov och 

därmed behöver ökade resurser. Vårdgivare utan LOV-avtal 

driver upp priserna. Detta finner vi inte acceptabelt. Ett 

alternativ vore att kommunen själv drev verksamheter inom 

området för att få kontroll på kostnaderna. Kostnadsläget för 

nya grupp- och servicebostäder i Hagastaden inger oro. Och vi 

ställer åter frågan – varifrån ska pengar tas till dessa ökade 

kostnader när förvaltningen med alliansens budget inte ens får 

en kostnadsuppräkning för löpande ökningar av personal-

kostnader och andra driftskostnader? 

 Vi ser också gärna att handläggningen av ärenden som rör 

ensamkommande flyktingbarn centraliseras för större kunskap 

och kompetens om hanteringen av dessa ärenden. 
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Parker 

Fler och fler förskolor och skolor har öppnat på Norrmalm 

utan att ha en egen skolgård eller lekplats. Detta har inneburit 

ett kraftigt ökat slitage på stadsdelens parker. Inte minst som 

det samtidigt har flyttat in fler personer till stadsdelen och fler 

som arbetar och turistar i stadsdelen och därmed använder 

parkerna. För att kunna fungera som ”uterum” i en tät stadsdel 

är underhållet viktigt för att motverka det ökade slitaget. Varje 

möjlighet att skapa fler gröna ytor måste tas tillvara! 

Ledamoten Åsa Tillberg (V) lämnade följande särskilda 

uttalande:  

Det är en mycket ansträngd budget som presenteras nu liksom 

tidigare år. Budgeten går ihop genom att vissa verksamheter 

får spara till andra. På området bistånd till personer med 

funktionshinder har biståndsbedömningarna av ekonomiska 

skäl blivit mer restriktiva, området har också fått medel genom 

att andra områden fått bistå, men trots det går verksamheten 

med underskott, vilket såvitt man kan förstå kommer att 

fortsätta även i år och nästa år 

Det behövs helt enkelt mer pengar i budgeten än vad alliansen 

har lyckats skrapa ihop, vilket inte är så konstigt när skatte-

sänkningar har varit högsta prioritet i sju år.   

Det ser på ytan lugnt ut på Norrmalm. Det mesta fortsätter på 

samma sätt de närmast kommande åren som det har varit fram 

till nu. Men några gäddor lurar ändå i vassen. Detta inte minst 

på grund av några faktorer som förvaltningen pekar på i sitt 

underlag. Det gäller kostnader för att få tag i anställda i brist-

yrken som förskollärare, sjuksköterskor och socialsekreterare. 

Det gäller också demografin i stadsdelen där antalet barn i 

skolåldern ökar men också antalet äldre 80 +, med åtföljande 

behov av respektive aktiviteter och omsorg.   

En ständigt aktuell fråga är situationen vad gäller lokaler och 

bostäder i stadsdelen. Efter utförsäljningar av det mesta som 

kan säljas är det inte lätt att hitta husrum vare sig för 

människor eller verksamheter. Marknadshyror vad gäller 

lokaler gör att kostnaderna ökar varje gång en förändring sker.  

När det gäller bostäder så återkommer problematiken. Det är 

svårt att hitta bostäder. Det är svårt för unga, det är särskilt 

svårt för personer med funktionshinder, det är svårt för 
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kvinnor med skyddad identitet att hitta boenden för sig och 

sina barn. Förvaltningen säger det sammanfattande i en 

mening: Bristen på bostäder och de höga hyreskostnaderna  

för nyproducerade lägenheter gör att personer med begränsade 

resurser har stora svårigheter att få en permanent bostad. Så  

är läget på Norrmalm snart åtta år efter Alliansens makt-

övertagande. Alliansen har under sitt maktinnehav slopat 

investeringsbidraget för hyresrätter samtidigt som man 

slopade räntebidraget, vilket förstås har lett till att mycket  

få hyresrätter har byggts. Under borgarnas tid har 30 000 

hyreslägenheter sålts ut och blivit bostadsrätter, vilket har  

gjort det praktiskt taget omöjligt för någon ens med normal-

inkomst att bo i innerstaden, vilket har gjort Stockholms 

innerstad till en mycket segregerad stadsdel. På denna 

marknad är det för personer med särskilda behov inte en  

fråga om valfrihet – det är frågan om att överhuvudtaget få  

en egen bostad, som man har råd att bo i.  

Inom området stöd och service för personer med funktions-

nedsättning finns ett underskott som grundar sig i att många 

utförare av boenden inte ansluter sig till stadens pengasystem. 

De tjänar mer på att stå utanför när de vet att behoven över-

stiger tillgången. Vänsterpartiets uppfattning är att om orsaken 

till att privata utförare inte godtar stadens ersättning är vinst-

syftet bör staden starta egna boenden. Om LSS-ersättningen är 

för låg för att ge god kvalitet bör den höjas. Det är inte rimligt 

att vår verksamhet måste hålla igen på grund av privata 

utförares priser. 

När det gäller barn och ungas psykiska ohälsa så har det skett 

en kraftig ökning av anmälningar och ansökningar - från 400 

till 556 på ett år. Det är svårt att veta vad som ligger bakom 

detta, kanske är inte hela ökningen att hänföra till faktisk 

psykisk ohälsa, men trenden är nog tydlig i sig själv – att här 

är förhållandena inte bra och något behöver göras. 

Norrmalm får en förhållandevis stor del av alla ensam-

kommande flyktingbarn – de har dessutom ökat kraftigt och 

det behövs en handlingsplan för att ta hand om dem på ett 

människovärdigt sätt.  

Situationen vad gäller försörjningsstöd ser nu ungefär likadan 

ut som den har gjort de senaste åren. Antalet minskar något, 

men de som blir kvar står långt från arbetsmarknaden. Samma 
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gäller för den i och för sig lilla, men år från år ungefär den-

samma, gruppen arbetslösa.  

Ytterligare ett problemområde är sjukfrånvaron hos 

personalen som inte har minskat under det senaste året, utan 

tvärtom ökat något. Det är därför missvisande när man i texten 

talar om ”fortsatt minskning av sjukfrånvaron”.   

De prioriteringar som förvaltningen föreslår är det lätt att 

ställa sig bakom, såväl när det gäller barns behov av aktiviteter 

som funktionsnedsattas behov av både bostäder och 

aktiviteter, liksom omsorg för dem som bäst behöver det. 

Samma gäller förstås målet att minska sjukfrånvaron i 

personalen och att deltidsanställda ska få rätt till heltid. Det 

som dessvärre ser problematiskt ut trots alla goda föresatser  

är var pengarna ska tas. 

Förvaltningen anser nu att vi bör handla gemensamt med  

den övriga staden i dessa frågor. Det är svårt att ha någon 

uppfattning om ifall det skulle innebära någon större 

förändring. Man kan föreställa sig att övriga staden har 

liknande problemställningar, så det är i vart fall inte så troligt 

att det löser problematiken helt och hållet.  

Det som framför allt behövs för att komma till rätta med  

en situation där människor i behov inte kan få boende eller 

relevant stöd är en politisk styrning som inte prioriterar 

privatiseringar och skattesänkningar först och framför allt. 

Och det handlar till slut om prioriteringar. Med allians-

understöd säljs allmännyttan ut och lämnar alla utom de 

väldigt välbeställda utan möjlighet till boende. Med 

skattesänkningarna urholkar de välfärdsbudgetarna.  

Vänsterpartiet prioriterar annorlunda. Vi sätter människors 

behov främst.   

  ______________________ 
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§ 8  
Bidrag till lokala föreningar och 
organisationer år 2014 
Dnr 5.4.-87/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

1. För projektbidrag år 2014 avsätts 140 000 kronor. 

 

2. Verksamhetsbidrag beviljas i enlighet med 

nedanstående:   

- PRO Vasastan 15 000 kronor 

- PRO Norrmalm 13 000 kronor  

- SPF Gustav Vasa 54 000 kronor      

- RPG-föreningen Filadelfia 5 000 kronor 

- Immanuelskyrkans RPG-förening 5 000 kronor 

- Centrala Vasastans Rödakorskrets 15 000 kronor 

- Röda Korsets kontaktverksamhet på Norrmalm 16 000 

kronor 

- Äldrekontakt 20 000 kronor 

- Synskadades Riksförbund - Innerstadskretsen 14 000 

kronor  

- Vasaträffen gymnastik 3 000 kronor 

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade ett särskilt uttalande.   

   

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 13 mars 2014. 

 

I enlighet med stadsdelsnämndens riktlinjer för bidragsgivning 

kan bidrag beviljas till föreningar och organisationer som på 

lokal nivå bedriver verksamhet riktad till äldre respektive 

funktionshindrade samt till barn och ungdomar. Bidrag kan 

beviljas i form av verksamhetsbidrag eller projektbidrag.  

För år 2014 har nämnden avsatt 300 tkr för bidrag till lokala 

föreningar och organisationer. Förvaltningen föreslår att 

160 000 kronor avsätts till verksamhetsbidrag och 140 000 

kronor till projektbidrag.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  
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Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade följande särskilda uttalande: 

 

Enligt förvaltningen ska bidrag gå till föreningar som riktar  

sin verksamhet mot barn, äldre och funktionshindrade. Detta 

är mycket bra men vi har noterat att inget bidrag gått till barn-

verksamhet. Vi hoppas att föreningar med barnverksamhet i 

fortsättningen, och under det kommande året, mer aktivt 

uppmuntras att söka bidrag.  

  ______________________ 
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§ 9  
Beslut om tjänsteresa till Reading  
Dnr  1.1.-248/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Stadsdelsnämnden medger resa i tjänsten till Reading, 

England, den 2-4 april 2014 för förvaltningschefen.  

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 9 april 2014. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ________________________ 
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§ 10 
Förlängning av avtalet med Volvo IT den 
återstående optionsperioden (2017-2018) 
samt genomförandet av förnyad central-
upphandling av gemensam IT-service – 
remiss från kommunstyrelsen  
Dnr 1.5.1.-107/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Nämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på stadsledningskontorets remiss gällande 

gemensam IT-service i staden. 

  

Ledamoten Åsa Tillgren (V) reserverade sig mot beslutet. 

 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade ett 

särskilt uttalande.  

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade ett särskilt uttalande.   

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 18 mars 2014. 

 

Avtalet med Volvo IT har förlängts och gäller nu till och med 

den 31 december 2016. Stadsledningskontoret (SLK) föreslår 

ytterligare en tvåårig förlängningsperiod av avtalet med Volvo 

IT, att gälla även under åren 2017 och 2018. Avtalet är 

villkorat så att en kontrollerad avveckling inför en ny 

centralupphandling möjliggörs. På så sätt ska kontinuiteten i 

IT-leveranserna säkerställas under pågående avtalsperiod fram 

till dess att en ny leverans är helt etablerad.  

 

Stadsdelsförvaltningen ställer sig bakom SLKs förslag och 

delar uppfattningen att en kommande leverans kan byggas 

med den nuvarande som grund. Redovisade utvecklings- och 

förbättringsinsatser är motiverade och angelägna.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  
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Ledamoten Åsa Tillberg (V) lade fram ett förslag till beslut 

och föreslog att stadsdelsnämnden skulle besluta i enlighet 

med detta.  

 

Beslutsgång  

Ordföranden Alexandra Östback (M) ställde förslagen mot 

varandra och fann att stadsdelsnämnden hade beslutat i 

enlighet med stadsdelsförvaltningens förslag.  

 

Reservation  

Ledamoten Åsa Tillberg (V) ansåg att stadsdelsnämnden 

skulle ha beslutat att:   

 

1.   Avslå förslaget om att förlänga avtalet med Volvo IT i 

ytterligare två år efter 2017. 

2.   Därutöver anföra följande: 

 

Stadens upphandling av gemensam IT-service från Volvo-IT 

har blivit mycket kritiserad. Den genomfördes utan föregående 

behovsanalys och utan tillräcklig kostnadsanalys. Detta har 

kritiserats av stadens revisorer. För flertalet av stadens bolag 

och nämnder har avtalet inneburit både sämre och dyrare IT-

service. För t ex skolorna har det närmast blivit katastrofalt, då 

utformningen av tjänsterna inte alls anpassats till deras behov.  

 

Vi instämmer med förvaltningen i att det kan vara nödvändigt 

med en gemensam IT-service för staden. Detta konstaterades  

i en utredning redan 2006. Det är däremot inte nödvändigt att 

denna upphandlas av ett privat bolag. Vi anser att 

upphandlingen gjordes på ett alltför lättvindigt sätt. Det fanns 

dessutom bara två anbud. Dessa borde ha jämförts med 

kostnaden och effekterna av att driva denna i egen regi och 

med anpassning till stadens olika behov. En utvärdering av 

upphandlingen har gjorts på uppdrag av SLK, som själva 

ansvarade för upphandlingen. Inte oväntat kom man fram till 

ett positivt resultat. 

 

Vi anser det bör göras en ordentlig oberoende granskning av 

utfallet av detta avtal för stadens bolag, nämnder och 

förvaltningar. Dessutom bör en utredning göras om 

möjligheten att staden själv återtar ansvaret för IT-service. 

Innan så har skett bör inget beslut tas om att förlänga avtalet 

med ytterligare två år.  
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Särskilda uttalanden 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade följande 

särskilda uttalande: 

 

Nu när det är dags att förlänga det omfattande IT-avtalet 

mellan Volvo IT och Stockholms stad, säger företags-

ledningens representant ” - Vi förstår kritiken. Det är ingen 

bra situation i skolorna”. 

 

Att göra pudlar är numera inte bara populärt utan också ofta 

framgångsrikt när det gäller undvikande av ansvarstagande för 

begångna misstag. 

 

I en intervju i Ny Teknik 2013-05-23 gav företagsledningens 

representant följande svar på journalistens fråga: 

”Det har gått över tre år sedan skolorna började få nya 

datorer och det nya it-systemet, borde inte ett åtgärdsprogram 

ha satts in tidigare? 

Jag tycker att vi har varit lyhörda, och vi har varit ute i 

skolorna och arbetat med dem. Vi upptäckte väldigt tidigt att 

det var problem, och vi har jobbat med hur man handhar 

datorerna”. 

 

För oss som har kontakt med elever eller lärare inser nog hur 

situationen varit för eleverna. 

 

Det som oroar är om Stockholms stads avtal inte innehåller 

tillräckligt effektiva vitesförelägganden för att avskräcka för 

att det ska få finnas så omfattande långvariga problem som  

vi fått ta del av att elever och föräldrar nu upplevt. Att vidare 

hänvisa till att det i princip är omöjligt att byta leverantör 

inger ytterligare farhågor angående upphandlingens 

professionalitet. 

 

Stadsledningskontoret har enligt Dnr 031-961/2013 gjort en  

kostnadsuppskattning avseende upphandlingsarbetet. 

 

Kostnadsuppskattning 

Projektkostnader för upphandlingsarbete och stadens ledning 

av ett införandeprojekt estimeras till i genomsnitt 40-50 

miljoner kronor per år under perioden 2014-2018. 

 

Om upphandlingen resulterar i ett leverantörsbyte tillkommer 

dessutom kostnader för avveckling av nuvarande leverans 

samt dubbel drift, vilket uppskattas till ytterligare cirka 200 

miljoner kronor per år under överföringsperioden. 

 

Givet de kostnader som etablering av ny leverans för 

gemensam it-service medför bedömer stadsledningskontoret 
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också att ett nytt avtal bör ges en väsentligt längre löptid än 

vad som varit fallet i det nuvarande avtalet. 

 

Om det bedöms juridiskt och verksamhetsmässigt 

genomförbart bör inriktningen vara att det nya avtalet ska 

kunna löpa i minst fyra och högst 16 år baserat på nyttjande 

av succesiva optioner i avtalet. 

 

För finansiering av den första etappen av införandeprojektet 

avseende kostnader för förberedelse och arbete med 

upphandlingen under 2014 avser stadsledningskontoret förslå 

finansiering ur CM2 i samband med kommunstyrelsens ärende 

”Avstämning av mål och budget för 2014”. 

 

Det kan förvisso ibland vara fördelaktigt att lägga ut det hela 

på en leverantör men oss veterligen sker byten även i mycket 

stora företag och organisationer. 

 

Slutsats 

Vi föreslår att upphandlingsarbetet professionaliseras för att 

skapa flexibilitet för staden vid val av leverantör samt för att 

förhindra onödiga kostnader. 

 

Vi anser att man bör införa effektiva vitesförelägganden. Detta 

kan avskräcka leverantören mot att inte åtgärda problemen i 

tid. Det är nämligen oacceptabelt för stadens elever med så 

pass omfattande och långvariga problem. 

 

Leverantörens konkreta ansvar vid avtalets upphörande 

måste regleras bättre. 

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade följande särskilda uttalande: 

 

Sedan Volvo IT tagit över IT- verksamheten för hela staden är 

kostnaderna för datasupport och mjukvaruuppdatering mycket 

höga och allt krångligare. 

Man får en hel del datastopp och störningar i nätverket. Det  

tar lång tid att åtgärda problemen. De anställda kan inte själva 

göra detta. 

Stadens IT- ansvariga kan inte själva bestämma inköp av 

tillbehör till datorerna utan allt ska gå via Volvo IT. Detta gör 

att kostnaderna blir högre och det tar lång tid att åtgärda eller 

köpa tillbehörsutrustning. 
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Tidigare hade man mer frihet att installera olika program  

eller koppla olika utrustningar på datorerna. Det nya systemet 

medför mer kostnader för staden eftersom att paketera driv-

rutiner till utrustning kostar mycket pengar. 

Fördelen att ha Volvo IT har varit att man haft samma 

datapark över hela staden.      

  ______________________ 
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§ 11  
Remissvar gällande likvärdig friskvård 
oberoende av anställning i stadsdelsnämnd, 
facknämnd eller bolag – remiss från 
kommunstyrelsen 
Dnr 1.5.1.-103/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Remissen besvaras med förvaltningens tjänste-

utlåtande. 

 

Ledamoten Barbro Borg (MP), tjänstgörande ersättaren Dan 

Guillou (MP) och ledamoten Åsa Tillgren (V) reserverade 

sig mot beslutet.  

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 11 mars 2014. 

 

Motionären Ann-Margarethe Livh (V) har kartlagt 

skillnaderna av friskvårdssubventioner för stadens anställda, 

beroende på om man är anställd i ett bolag, fackförvaltning 

eller i en stadsdelsförvaltning.   

 

Motionären vill att kommunfullmäktige beslutar om att se 

över möjligheterna att införa mer likvärdiga friskvårds-

förmåner för anställda oavsett arbetsplats.  

 

Förvaltningen ser positivt på att en enhetlighet eftersträvas 

avseende subvention av stadens egna aktiviteter såsom 

simhallskort och av stadens idrottsföreningar. Förvaltningen 

anser däremot att övriga subventioner och utbud på 

fiskvårdsområdet ska utformas efter varje förvaltnings/bolags 

förutsättningar och behov. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) lade fram ett förslag till beslut 

och föreslog att stadsdelsnämnden skulle besluta i enlighet 

med detta.  
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Ledamoten Åsa Tillgren (V) lade fram ett förslag till beslut 

och föreslog att stadsdelsnämnden skulle besluta i enlighet 

med detta.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Alexandra Östback (M) ställde förslagen mot 

varandra och fann att stadsdelsnämnden hade beslutat i 

enlighet med stadsdelsförvaltningens förslag.  

 

Reservationer  

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) ansåg att stadsdelsnämnden skulle ha 

beslutat att bifalla motionen.  

 

Ledamoten Åsa Tillberg (V) ansåg att stadsdelsnämnden 

skulle ha beslutat att:   

 

1.   Avslå förvaltningens förslag till beslut och besluta i 

enlighet med yrkandena i motionen. 

2.   Därutöver anföra följande: 

 

Motionären pekar på att skillnaderna när det gäller storleken 

på friskvårdspeng är stora inom staden och bolagen. 

Subventionerna kan variera mellan 600 och 5 000 kronor per 

år. Förvaltningen skriver i sitt svar om att det finns nackdelar 

med att ha samma utbud oberoende av arbetsplats och att det 

skulle ge en minskad möjlighet att rikta friskvårdserbjudande 

utifrån anställdas behov och önskemål och utifrån 

förvaltningens ekonomiska förutsättningar. Men att man har 

en likvärdig friskvårdspeng betyder ju inte att man måste ha 

samma aktiviteter för alla. 

 

På förvaltningens förslag låter det som om skälet till olikheten 

är att man vill kunna skräddarsy friskvården efter individuella 

behov hos de olika grenarna inom förvaltningen. Men det 

verkar osannolikt att personal på stadsdelsförvaltningarna 

skulle ha ett strukturellt sett mindre behov av friskvård.  

 

Vi tror att alla stadens och stadsbolagens anställda har behov 

av friskvård på ett eller annat sätt. Men vi tycker att det är 

konstigt att hänvisa till olika stadsförvaltningars valfrihet för 

friskvård när det egentligen handlar om en generellt lägre 

budget för de anställda i förvaltningen jämfört med bolag och 

fackförvaltning. 

  ______________________ 
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§ 12  
Förslag till riktlinjer för serveringstillstånd – 
remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 1.5.1.-102/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Remissen besvaras med förvaltningens tjänste-

utlåtande.  

 

Ledamoten Barbro Borg (MP), tjänstgörande ersättaren  

Dan Guillou (MP) och ledamoten Åsa Tillgren (V) 

reserverade sig mot beslutet.  

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 26 mars 2014. 

 

Kommunstyrelsen har begärt yttrande från nämnden med 

anledning av ett förslag till nya riktlinjer för serverings-

tillstånd. De föreslagna riktlinjerna är i första hand en 

anpassning till nu gällande alkohollagstiftning.  

 

Förvaltningen har inget att invända mot förslaget. Alkohol-

lagens nya bestämmelser innebär bland annat att lägre krav 

ställs på att den som får tillstånd till alkoholservering ska 

erbjuda lagad mat, vilket gör att även enklare restauranger och 

en del caféer kan få tillstånd. Detta kan innebära att alltfler 

ungdomar söker sig till dessa restauranger och caféer. 

Förvaltningen vill framhålla vikten av en restriktiv bedömning 

som ett led i det arbete som i övrigt bedrivs i staden för att 

minska de ungas bruk av alkohol.     

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) lade fram ett förslag till beslut 

och föreslog att stadsdelsnämnden skulle besluta i enlighet 

med detta.  

 

Ledamoten Åsa Tillgren (V) lade fram ett förslag till beslut 

och föreslog att stadsdelsnämnden skulle besluta i enlighet 

med detta.  
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Beslutsgång 

Ordföranden Alexandra Östback (M) ställde förslagen mot 

varandra och fann att stadsdelsnämnden hade beslutat i 

enlighet med stadsdelsförvaltningens förslag.  

 

Reservationer  

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) ansåg att stadsdelsnämnden skulle ha 

beslutat att:  

 

1.  I huvudsak besluta enligt förvaltningens förslag.  

 

2.  Därutöver anföra följande: 

Vi ställer oss i huvudsak bakom förslaget till nya riktlinjer, 

som ger tydlig information till krögare och allmänhet om vad 

som gäller för alkoholservering i Stockholm. 

Diskriminering är ett allvarligt problem i samhället och även i 

Stockholms uteliv. Vi välkomnar att riktlinjerna ger möjlighet 

att meddela villkor om skyltning vid entrén som anger vilka 

insläppsregler som gäller. Vi anser att det dessutom ska anges 

i riktlinjerna att olaglig diskriminering i en krogverksamhet 

enligt stadens uppfattning är en omständighet som kan 

medföra att tillståndshavaren enligt 8 kap. 12 § i alkohollagen 

anses olämplig att utöva verksamheten. Upprepad eller 

systematisk diskriminering ska alltså medföra att 

serveringstillståndet kan återkallas.  

Det är viktigt att det även kvällstid finns alkoholfria utemiljöer 

att vistas i. Ansökningar om alkoholtillstånd från populära 

alkoholfria uteställen ska därför prövas särskilt noggrant ur ett 

socialt perspektiv. Snabbmatsrestauranger bör inte beviljas 

serveringstillstånd. 

Ledamoten Åsa Tillberg (V) ansåg att stadsdelsnämnden 

skulle ha beslutat att:   

1.  I huvudsak tillstyrka förvaltningens förslag. 

 

2.  Därutöver anföra följande:  

Det innebär ett stort ansvar för tillståndshavarna att få 

serveringstillstånd, vilket dessutom är ekonomiskt fördelaktigt 

för restaurangägarna. Ett minimikrav från stadens sida utöver 

de föreslagna riktlinjerna bör därför vara att alla gäster ska 
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vara välkomna på restaurangen. Tyvärr är det inte så idag. 

Många restauranger är otillgängliga för personer med 

funktionsnedsättningar, vare sig de är rullstolsburna, allergiker 

eller har ledarhund.   

Vi menar att staden ska ta tillfället i akt och införa villkor om 

tillgänglighet i riktlinjerna. Enkelt avhjälpta hinder i form av 

enstaka trappor och trösklar ska kunna åtgärdas direkt medan 

villkor för större hinder får utformas exempelvis så att ett 

aktivt arbete ska startas för att öka tillgängligheten. Detta är en 

likvärdighetsfråga.  

  ______________________ 
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§ 13  
Strategi för ökad cykling i Stockholms stad – 
svar på remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 1.5.3.-106/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Remissen besvaras med förvaltningens tjänste-

utlåtande. 

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade ett särskilt uttalande.   

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 18 mars 2014. 

 

Kommunstyrelsen har begärt yttrande från bl.a. Norrmalms 

stadsdelsnämnd med anledning av ett förslag från stads-

ledningskontoret till strategi för ökad cykling i Stockholms 

stad. Det främsta syftet med strategin är att ange en inriktning 

för hur staden ska agera för att öka cyklandet. I detta ingår att 

samordna nämndövergripande frågor. Strategin ska även 

stödja att stadens miljömål uppnås och att staden som cykel-

varumärke ska stärks. Det övergripande målet är att öka både 

antalet och andelen cyklister genom att göra det enklare och 

säkrare att cykla.  

  

Förvaltningen är i huvudsak positiv till den föreslagna 

strategin men saknar en närmare koppling till stadens miljö-

mål. Förvaltningen är också tveksam till förslaget att ansvaret 

för cykelplanens pendlingsnät i sin helhet ska överföras till 

trafik- och renhållningsnämnden 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade följande särskilda uttalande:  

 

Vi är liksom förvaltningen positiva till strategin. Vi delar 

också förvaltningens efterfrågan om koppling till stadens 

miljö- och klimatmål. 
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Strategin baseras på antaganden om att Stockholms befolkning 

och resande kommer att öka snabbare än biltrafiken, och att 

cykeltrafiken kommer att växa genom att "ta marknads-

andelar" från bilismen, men det är fortfarande business as 

usual. 

 

Vi anser inte att bibehållen eller ökande biltrafik är vare sig 

rimlig eller sannolik. (Kanske inte ens möjlig, om geofysiska 

uppskattningar om Peak Oil visar sig stämma någotsånär.) 

Eftersom vi istället förutser en reducerad privatbilism (något 

reducerad de närmaste fem åren; drastiskt reducerad till 2030) 

behöver strategin förhålla sig till en cyklism som mång-

dubblas, inte ökas med tiotals procent. Det gäller såväl 

kapacitet i infrastrukturen som incitament. 

 

Vi vill avskaffa de subventioner som gör det attraktivt att 

använda privatbilar i innerstaden, särskilt med avseende på 

parkering. 

 

Vi anser att många bilparkeringar på gatan bör byggas om till 

cykelparkeringar. 

 

Vi anser också att arbetsgivare kan och bör erbjuda sina 

anställda cykelförmåner istället för parkeringsförmåner. Där 

kan stadens förvaltningar gå före. 

 

Cykelplanen konstaterar att Stockholms cykelmiljö präglas  

av blandningen mellan långväga cykelpendling, och lokala 

ärenden eller ren cykelflanering. I ingen stadsdel är det mera 

sant än i Norrmalm. Därför behöver åtminstone de större 

genomkorsande stråken för pendlingscyklister vara tvåfiliga, 

med en snabb och en långsam fil. 

 

Vi anser att dokumentet har något för stort fokus på pr-

verksamhet. Strategin hävdar att Stockholms rykte som 

cykelstad i världsklass behöver "etableras". Det är sant. Till 

exempel Amsterdam och Köpenhamn har välförtjänta rykten 

om sig som cykelstäder i världsklass. Dit har Stockholm långt 

kvar. Men då behöver cyklandets infrastruktur förbättras först, 

och därefter kommer ett välförtjänt gott rykte att sprida sig, 

antagligen helt utan behov av pr-satsningar. Det omvända är 

att spänna vagnen före hästen. 

  ______________________ 
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§ 14  
Stockholms stads kemikalieplan 2014-2019  
– svar på remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 1.5.3.-14/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Remissen besvaras med förvaltningens tjänste-

utlåtande.  

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade ett särskilt uttalande.   

 

Ledamoten Åsa Tillgren (V) lämnade ett särskilt uttalande.   

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 20 mars 2014. 

 

Kommunstyrelsen har begärt yttrande från bl.a. Norrmalms 

stadsdelsnämnd med anledning av ett förslag till kemikalie-

plan för Stockholms stad. I ärendet föreslås ett antal åtgärder 

och strategier För att uppnå staden mål om ett giftfritt 

Stockholm 2030. 

 

Förvaltningen är positiv till den föreslagna kemikalieplanen 

som har ett fokus på att skydda barns och ungdomars 

exponering av skadliga ämnen. Vidare är det viktigt att 

kemikaliecentrum, tilldelas tillräckliga resurser för att kunna 

bygga upp och utveckla verksamheten.  

 

Eftersom kemikalieplanen har ett fokus på barns vardag är 

stadsdelsförvaltningarna viktiga aktörer. Därför är det 

angeläget att utbildningsinsatser riktade till chefer och 

personal i förskolor samt lokalintendenter genomförs. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels 

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

 

Särskilda uttalanden 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade följande särskilda uttalande:  

 



Norrmalms stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

Sida 37 (57) 2014-04-15 

 

 

 

Norrmalms 

stadsdelsförvaltning 

Administrativa avdelningen 

 

Tulegatan 13 

Box 3128, 103 62 Stockholm 

Telefon 08-508 09 014 

Växel 08-508 09 000 

stockholm.se 

 

Vi ser positivt på förslaget till kemikalieplan. Vi instämmer 

helt i prioriteringen att minska barns exponering för skadliga 

kemikalier, men anser därutöver att utfasning av persistenta 

(långlivade) och bioackumulerade ämnen och användningen 

av giftfria byggmaterial bör vara viktiga områden att arbeta 

med, då dessa två senare områden kan ge skadlig påverkan  

på mycket lång sikt, och bli svåra att hantera när problem 

uppstår. Inom dessa tre områden (barn, byggmaterial och 

persistenta kemikalier) är det extra viktigt att ”ska-krav” ställs 

och att man undviker formuleringar som ”bör inte användas” 

då detta försvårar uppföljning och eventuell påföljd. Vi anser 

också att det är viktigt att försiktighetsprincipen används inom 

dessa prioriterade områden. Kemikalieplanen är ett bra grund-

dokument, men sedan följer ett stort arbete med implemente-

ring av planen till exempel i form av information om vilka 

kemikalier som får användas, riskbedömningar, när undantag 

kan beviljas och hur kommer arbetet att följas upp? Även 

arbetet mot allmänhet och företag blir krävande. Det är därför 

viktigt att kemikaliecentrum får tillräckliga resurser så att 

visionen ett Giftfritt Stockholm inte bara stannar vid en vision.

  

Ledamoten Åsa Tillgren (V) lämnade följande särskilda 

uttalande:  

Visionen för stadens kemikaliearbete är Giftfritt Stockholm 

2030 – kemikaliearbete i världsklass och Vänsterpartiet ställer 

sig positiv till att staden formulerat en så offensiv vision.  

När vi tar del av Stockholms stads kemikalieplan 2014-2019 

finner vi inte konkreta åtgärder med samma offensiva anslag. 

Planen ger på oss ett passivt intryck och bär inga spår av att 

ambitionen är att nå målet för visionen – ett giftfritt 

Stockholm 2030. För utbildningsnämnden är det självklart 

glädjande att barns vardag är prioriterat område, men också 

här finner vi skäl att sätta frågetecken.  

Några exempel får illustrera det vi uppfattar som svagheter i 

planen. 

Under 1. Stöd till implementeringen av kemikalieplanen, 

nämns inget som tyder på att staden avser att satsa 

ekonomiska resurser för att stadens innevånare ska få en giftfri 

miljö. 
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Som sista punkt under rubriken Upphandling anges att  

”Upphandlare och annan berörd personal i stadens 

verksamheter ska erbjudas kompetensutveckling inom 

kemikalieområdet”. Uttryckssättet ”erbjudas” ger inte 

intrycket att ambitionen är en målmedveten satsning på att 

höja upphandlarnas kompetens inom kemikalieområdet. 

I punkten 4-7 under rubriken Byggmaterial säger planen att  

En pilotstudie ska genomföras i syfte att utreda hur barn och 

foster kan skyddas (bostad, förskola, skola, arbetsplatser). 

Tidpunkten för studien anges till 2017 och framåt. Av det drar 

vi slutsatsen att resultatet från pilotstudien blir en fråga för 

nästkommande planperiod, då det återstår 10 år till visionens 

mål, ett giftfritt Stockholm. 

Planen ger inte bilden av ett kemikaliearbete i världsklass och 

Vänsterpartiet ifrågasätter om det kan anses förenligt med 

utbildningsnämndens ansvarsområde, som i så hög grad berör 

barns vardag, att avge ett så positivt yttrande över remissen 

som förvaltningen föreslår.  

  ______________________      
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§ 15  
Förslag till Kajstrategi för Stockholms 
Hamnar – svar på remiss från 
kommunstyrelsen 
Dnr 1.5.3.-187/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Remissen besvaras med förvaltningens tjänste-

utlåtande.  

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 18 mars 2014. 

 

Kommunstyrelsen har begärt yttrande från bland annat  

Norrmalms stadsdelsnämnd med anledning av ett förslag  

till kajstrategi för Stockholms Hamnar. Utgångspunkten är  

att yrkessjöfarten med fartyg för passagerare och gods, 

kryssningstrafik, skärgårdstrafik, sjöburen kollektivtrafik samt 

trafik med charterbåtar ska prioriteras längs Stockholms 

Hamnars kajer, där det djup som dessa verksamheter kräver 

finns. 

 

Förvaltningen är i huvudsak positiv till den föreslagna kaj-

strategin. Förvaltningen ser mycket positivt på att man i 

strategin fastslår att arbeta aktivt med miljöfrågor och att 

prioritera kunder som bidrar till Stockholms Hamnars mål 

avseende hållbarhet. Vidare delar förvaltningen uppfattningen 

att det är viktigt att ta tillvara och utveckla möjligheterna till 

olika typer av verksamhet längs stadens kajer, exempelvis i 

form av caféer och restauranger för att levandegöra miljön 

längs kajerna. Förvaltningen vill i sammanhanget särskilt 

betona vikten av att beakta utblick över det fria vattenrummet 

och att värna de gröna stränderna.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ______________________ 
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§ 16  
Trafikförändringar i SL-trafiken 2014 - 2015   
- svar på remiss från trafikförvaltningen 
Stockholms läns landsting  
Dnr 1.5.3.-165/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Remissen besvaras med stadsdelsförvaltningens 

tjänsteutlåtande.  

 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade ett 

särskilt uttalande.  

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade ett särskilt uttalande.   

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 24 mars 2014. 

 

Stadsdelsnämnden har beretts tillfälle att inkomma med 

synpunkter med anledning av ett förslag från trafik-

förvaltningen till förändringar i SL-trafiken 2014/2015. 

 

Förvaltningen har inga invändningar mot de trafikförändringar 

som föreslås. Enligt förvaltningen är det ytterst angeläget att 

kollektivtrafiken utvecklas i samband med att Stockholm 

växer. Kollektivtrafik utvecklingen är också viktig för att möta 

stadens mål om att minska resande med bil. Generellt vill 

förvaltningen betona vikten av att utvecklingen av kollektiv-

trafiken samordnas med de stadsutvecklingsprojekt som pågår. 

 

Vad det gäller busstrafiken så utgör trafikområde innerstaden 

från och med augusti 2014 tillsammans med trafikområde 

Lidingö ett sammanslaget trafikområde, vilket beror på den 

nyligen avslutade upphandlingen av busstrafiken i innerstaden 

/Lidingö, E22. Som en del i det vinnande anbudet som 

lämnades av Keolis ingick ett förslag på nytt linjenät för både 

innerstaden och Lidingö. Genomförande för detta är planerad 

till juni 2015, i samband med sommartidtabellen. Ett arbete 

med att förankra detta med berörda kommuner, intresse-

grupper etcetra kommer att inledas under 2014. Planerade 

förändringar i busstrafiken omfattas således inte av denna 

remiss.  
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Förvaltningen är angelägen om att stadsdelsnämnden får 

möjlighet att lämna synpunkter på det nya linjenätsförslaget 

för busstrafiken i innerstaden.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

 

Särskilda uttalanden 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade följande 

särskilda uttalande:  

 

Vi instämmer i förvaltningens svar på remissen med särskild 

betoning att kollektivtrafikens utveckling är viktig för att 

minska resandet med bil när staden växer. 

 

Vi anser också, som förvaltningen, att det är angeläget att 

stadsdelsförvaltningen får möjlighet att lämna synpunkter på 

det nya linjenätsförslaget för busstrafiken i innerstaden när det 

blir aktuellt. 

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade följande särskilda uttalande:  

 

Precis som förvaltningen tycker vi att det är ytterst angeläget 

att kollektivtrafiken utvecklas i samband med att Stockholm 

växer. Utvecklingen av kollektivtrafiken är också viktig för  

att möta stadens mål om att minska resande med bil. När det 

gäller busstrafiken i innerstaden tycker vi att turtätheten och 

linjedragningen för linje 515, Odenplan – Sundbybergs 

station, behöver ses över för att bättre anpassas till efterfrågan.  

 

Vi blir glada om förbättringar är på gång i busstrafiken då 

alltför många trafikanter har varit med om försenade bussar, 

bussar som uteblivit, bussar vars dörrar inte gått att stänga  

och bussar som luktat illa. Vi är positiva till att entreprenören 

ska få huvudansvar att utforma linjenätet. Det är en stor 

omläggning, och det kan dyka upp effekter som vi inte kan 

förutse nu. Så det är viktigt att det utvärderas löpande och 

ordentligt.  

 

Ett problem med avtalet är att entreprenören ska få en stor  

del av ersättningen baserad på så kallad VBP, verifierat 

betalande påstigande. Det gör att alla resenärer, även de med 
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periodkort, måste ” blippa” sitt kort på läsaren när de stiger på. 

Det gör i sin tur att entreprenören inte kommer vilja öppna för 

påstigande i alla dörrar, eftersom de riskerar förlora intäkter. 

Det här gör att vi går miste om chansen att få effektivare av- 

och påstigning, samt bättre snitthastighet på bussen. 

  ______________________ 
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§ 17  
Vägledning kiosker – svar på remiss från 
stadsbyggnadskontoret 
Dnr 1.5.3.-186/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Remissen besvaras med stadsdelsförvaltningens 

tjänsteutlåtande. 

 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade ett 

särskilt uttalande.  

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade ett särskilt uttalande.   

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 19 mars 2014. 

 

Stadsbyggnadskontoret har begärt yttrande från bland andra 

Norrmalms stadsdelsförvaltning med anledning av dokumentet 

Vägledning kiosker, som vänder sig till den som vill bygga 

eller ändra en kiosk och till handläggare i bygglovsprocessen. 

Vägledning kiosker redovisar vilka grundkvalitéer en kiosk-

byggnad i staden ska ha, hur bygglovsprocessen fungerar, 

riktlinjer, relevanta bestämmelser i plan- och bygglagen och 

Boverkets byggregler. 

 

Förvaltningen ser positivt på att stadsbyggnadskontoret tagit 

fram dokumentet, och bedömer att det kommer att utgöra ett 

bra stöd i förvaltningens och stadsdelsnämndens arbete med 

handläggning av bygglovsremisser för kiosker och serverings-

byggnader. Förvaltningen tror också att det kommer att bidra 

till en högre kvalité på både utformning och placering av 

mindre byggnader i stadsmiljön 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

 

Särskilda uttalanden 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade följande 

särskilda uttalande: 

 



Norrmalms stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

Sida 44 (57) 2014-04-15 

 

 

 

Norrmalms 

stadsdelsförvaltning 

Administrativa avdelningen 

 

Tulegatan 13 

Box 3128, 103 62 Stockholm 

Telefon 08-508 09 014 

Växel 08-508 09 000 

stockholm.se 

 

Vi stödjer förvaltningens syn på att man behöver ett stöd vid 

handläggning av bygglovsremisser inte minst vad avser 

kiosker. 

 

Som framgår av dokumentet ”Vägledning Kiosker (DNR 

2014-02636-570) hade fastighetskontoret 2013 utlyst en 

arkitekttävling för att få fram små mobila byggnader i staden. 

Detta borde vidareutvecklas så att arkitektkontoren som är 

intresserade kan komma in med förslag avseende kiosker.  

Ett par varje år kan därefter certifieras av staden. Respektive 

stadsdel skall sedan från de som certifierats kunna välja den 

kiosk som man tycker bäst passar dem. 

 

Eventuellt skulle staden kunna hyra ut uppbyggda kiosker då 

det rimligtvis borde kunna generera pengar till stadens övriga 

behov. Annars riskerar framgångsrika kiosker säljas vidare för 

stora pengar till en ny ägare som tvingas betala enorma hyror 

och därmed försöka vältra över dessa på sina kunder. 

 

Fördelen med detta förfarande är att det måste vara en 

tillräckligt arkitektonisk kiosk för att få byggas inom stadens 

gränser. Samtidigt ges arkitekterna möjlighet att hänvisa till 

sin certifiering för att eventuellt marknadsföra dessa i andra 

städer. 

 

En fördel med att låta detta pågående löpande är att det finns 

byggnader som representerar olika tidsepoker vilket kan göra 

staden mer levande utan att det väsentligen inkräktar på den 

gängse stadsbilden. 

 

Ledamoten Barbro Borg (MP) och tjänstgörande ersättaren 

Dan Guillou (MP) lämnade följande särskilda uttalande:  

Förvaltningens yttrande är till största delen tillfredsställande, 

men saknar ett konsumtionskritiskt perspektiv. Även om den 

service som kiosker ger är värdefull, tar de upp utrymme från 

andra icke-kommersiella användningar av det allmänna 

utrymmet. Därför bör icke-kommersiella kioskliknande 

byggnader prioriteras vid tillståndsgivandet.    

  ______________________ 
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§ 18  
Serveringstillstånd i restaurang för Bamboo 
Palace – svar på remiss från social-
förvaltningen 
Dnr 1.5.2.-160/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

1. Ansökan om stadigvarande serveringstillstånd till 

allmänheten, i restaurangen, måndag till söndag mellan 

kl. 11.00 och 05.00 tillstyrks.   

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 20 mars 2014. 

 

Socialförvaltningens tillståndsenhet har remitterat en ansökan 

om stadigvarande alkoholserveringstillstånd i restaurang 

Bamboo Palace. Förvaltningen föreslår att ansökan tillstyrks. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ______________________ 
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§ 19  
Alkoholserveringstillstånd i restaurang 
Lebanon Meza Lounge – svar på remiss  
från socialförvaltningen 
Dnr 1.5.2.-158/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

1. Ansökan om stadigvarande serveringstillstånd till 

allmänheten, i restaurangen, måndag till söndag 

mellan kl. 11.00 och 01.00 tillstyrks.   

 

2. Ansökan om stadigvarande serveringstillstånd till  

allmänheten, i uteserveringen måndag till söndag 

mellan kl. 11.00 och 01.00 tillstyrks. 

 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 20 mars 2014. 

 

Socialförvaltningens tillståndsenhet har remitterat en ansökan 

om stadigvarande alkoholserveringstillstånd i restaurang 

Lebanon Meza Lounge. Förvaltningen föreslår att ansökan 

tillstyrks.   

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ______________________ 

 

  



Norrmalms stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

Sida 47 (57) 2014-04-15 

 

 

 

Norrmalms 

stadsdelsförvaltning 

Administrativa avdelningen 

 

Tulegatan 13 

Box 3128, 103 62 Stockholm 

Telefon 08-508 09 014 

Växel 08-508 09 000 

stockholm.se 

 

§ 20  
Uppföljning av externa utförare inom 
socialtjänsten – svar remiss från 
stadsrevisionen 
Dnr 1.4.-130/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Remissen besvaras med förvaltningens tjänstutlåtande.  

 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade ett 

särskilt uttalande.   

 

Ledamoten Åsa Tillgren (V) lämnade ett särskilt uttalande.   

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 17 mars 2014. 

 

Stadsrevisionen har begärt yttrande från bland andra 

Norrmalms stadsdelsnämnd med anledning av den granskning 

som genomförts vad gäller socialnämndens och stadsdels-

nämndernas styrning och uppföljning av insatser för barn  

och ungdomar i hem för vård eller boende (HVB) som utförs 

av externa utförare. Granskningen visar bland annat att det i 

samtliga granskade stadsdelsnämnder saknas en tydlig struktur 

för uppföljning av individuella avtal.   

 

Förvaltning arbetar redan idag med att vidareutveckla 

uppföljningsarbetet och kommer i övrigt att förbättra 

uppföljningen av externa utförare i enlighet med 

stadsrevisionens rekommendationer.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

 

Särskilda uttalanden 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade följande 

särskilda uttalande:  

 

Vi ser allvarligt på de brister som stadsrevisionen pekat på i 

sin granskning av hur stadsdelsnämndernas styrning och 

uppföljning av insatser för barn och ungdomar i hem för vård 

eller boende (HVB) skötts av förvaltningen. 
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Även om Norrmalm inte är den stadsdelsnämnd som är sämst  

i klassen och enligt egen uppgift redan idag arbetar med att 

förbättra och vidareutveckla arbetet så anser vi att detta arbete 

bör ske snarast och skyndsamt.    

 

Ledamoten Åsa Tillgren (V) lämnade följande särskilda 

uttalande: 

 

Stadsrevisionen har genomfört en granskning av social-

nämndens och stadsdelsnämndernas styrning och uppföljning 

av insatser för barn och ungdomar i hem för vård eller boende 

(HVB) som utförs av externa utförare.   

 

Granskningen visar på en rad brister. Bland annat så har det 

visat sig att uppföljningen av avtalen som träffas med externa 

aktörer ofta är bristfällig eller icke existerande. Stadsdels-

nämnderna lever i vissa fall inte heller upp till ramavtalet. 

Uppföljningen av individuella avtal saknar också 

formaliserade strukturer.  

 

Den information som framkommit genom granskningen visar 

på en olycklig situation. I och med den bristande eller 

obefintliga uppföljningen av individuella avtal har stadsdels-

förvaltningens yttersta ansvar brustit för barn och ungdomar  

i utsatta situationer. Det går inte heller att dra lärdom och 

därmed utveckla verksamheter eller samarbeten om ingen 

uppföljning sker.  

 

Vi ser inte detta som ett enskilt missfall i arbetet utan som 

ytterligare ett bevis på ett i grunden felande system. Det batteri 

av aktörer som nu agerar inom välfärden har gjort att kontroll 

och ansvar inte utövas och att medborgare, så som barn och 

ungdomar, riskerar att fara illa.     

  ______________________ 
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§ 21  
Uppföljning av verksamheten vid Vasens 
vård- och omsorgsboende 
Dnr 1.2.1.-32/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut   

        Ärendet läggs till handlingarna.  

 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade ett 

särskilt uttalande.  

 

Ledamoten Åsa Tillgren (V) lämnade ett särskilt uttalande.   

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 27 mars 2014. 

 

Stadsdelsförvaltningen har genomfört den årliga verksamhets-

uppföljningen vid Vasens vård- och omsorgsboende. 

Verksamheten riktar sig till äldre med demenssjukdom och 

äldre som av fysiska skäl är i behov av heldygnsomsorg. 

 

Förvaltningens samlade bedömning är att de äldre på Vasens 

vård- och omsorgsboende erbjuds vård och omsorg av god 

kvalitet. Attendo AB uppfyller avtalet men vissa delar i vården 

och omsorgen behöver förbättras ytterligare. Verksamheten 

brister bland annat i social dokumentation. Hälso- och 

sjukvårdsjournalerna är inte heller kompletta och fler 

riskbedömningar behöver göras.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

 

Särskilda uttalanden 

Vice ordföranden Anita Lindskog m.fl. (S) lämnade följande 

särskilda uttalande:  

 

Vi har tagit del av den utförliga uppföljningsrapporten 

avseende Vasen. Den är i stort positiv och mycket har hänt 

sedan den senaste uppföljningen gjordes. 

 

En del återstår dock att göra, bland annat den ständigt åter-

kommande kritiken omkring dokumentationen. Vidare ett 
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antal akter som inte var avslutade trots att boende inte längre 

fanns kvar på Vasen.  

 

Önskemål om utevistelse för de som ville hade infriats men 

det fanns fortsatta önskemål omkring förbättring av detta.  

Bemanningen natt verkar minimal även om det ligger inom 

rekommendation. Boendet innehåller 78 stycken lägenheter 

och då är det tveksamt om kapaciteten räcker till när det 

händer något utanför det vanliga. 

 

Det är stor omsättning på sjuksköterskor, det vill säga man 

stannar inte länge hos arbetsgivaren. Det väcker viss undran. 

Är arbetsgivaren inte tillräckligt attraktiv eller finns det andra 

orsaker till varför man väljer att avsluta sin anställning. 

 

Vid uppföljningstillfället saknades en sjuksköterska, 

rekrytering pågick, dessutom var det en sjukgymnast som 

också skulle anställas. Det är naturligtvis angeläget att man 

har full personalstyrka för att kunna fullgöra de åtagande som 

tecknats i avtalet med stadsdelsnämnden.  

 

Vi avvaktar en slutrapport efter den uppföljning av synpunkter 

och åtgärder som ska genomföras enligt bilaga.  

 

Ledamoten Åsa Tillgren (V) lämnade följande särskilda 

uttalande: 

 

Vid ett annonserat besök den 17 och 18 februari 2014 hos 

Attendos vård- och omsorgsboende framkom att verksamheten 

brister på 14 punkter. Bland annat vet en del av de boende inte 

vem som är deras kontaktperson, ett stort antal sjuksköterskor 

har nyligen bytts ut vilket påverkat kontinuiteten på 

omvårdnaden, enbart 8 av de 78 boendes journaler hade 

granskats det senaste året samtidigt som det fanns 102 öppna 

journaler för de 78 boende. De journaler som fanns var 

inaktuella och saknade bland annat närståendes kontakt-

uppgifter. Det rapporterades också om att dokumentationen 

för de boende hanterats slarvigt och att hygienen i tvättstugan 

samt kök och gemensamt utrymme på ett av planen var 

undermålig. Allt detta på ett sedan länge annonserat besök av 

förvaltningen till Vasens vård- och omsorgsboende. Vi undrar 

hur det ser ut under årets andra dagar, då Vasen inte får besök 

av sin uppdragsgivare?  
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Faktum är att vi inte behöver gissa i mörkret kring vad som 

händer i Attendos verksamheter. I en liknande verksamhet 

som Attendo driver har det nyligen framkommit att de 

systematiskt väljer att inte redogöra för sin kommunala 

uppdragsgivare för missrapportering av arbetstid, för brist-

fällig eller obefintlig vård av brukare i behov samt att betalda 

uppdrag inte utförs. På Vasen fick vi dessutom veta att risk-

bedömningar för fall inte hade genomförts på hälften av de 

boende samt att endast 45 procent av de boendes läkemedel 

hade granskats under året. Detta trots att det enligt riktlinjer 

ska göras på samtliga.  

 

Det är således allvarliga problem som har uppdagats under  

ett annonserat besök hos utföraren Attendo som inte har några 

incitament att information om misskötsel ska nå uppdrags-

givaren. Tvärtom skulle det skada företagets möjligheter att 

vinna framtida upphandlingar.  

 

Vi i Vänsterpartiet säger nej till vinster i välfärden. Vi säger 

nej till att Attendos VD tar ut 17 miljoner och att totalt en 

miljard av skattepengar gick till vinst förra året, samtidigt som 

det finns allvarliga brister i deras verksamheter.  

  ______________________ 
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§ 22  
Uppföljning av avtal med Måbra förskolor AB 
Dnr 2.2.1.-27/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

      Ärendet läggs till handlingarna.  

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 4 mars 2014. 

 

Norrmalms stadsdelsnämnd tecknande den 1 april år 2011 

avtal med Måbra förskolor AB, nedan kallad utföraren, drift 

av Observatorielundens och Vasaparkens parklekar samt 

öppna förskolan i Observatorielunden. 

 

Förvaltningens samlade bedömning är att Måbra förskolor AB 

följer avtalet och utför uppdragen med god kvalitet. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ______________________ 
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§ 23  
Anmälan av beslut fattade enligt delegation 
 

Stadsdelsnämndens beslut 

 

Anmälan läggs till handlingarna. 

 

Nedanstående beslut anmäldes: 
Beslut Beslutsfattare Beslutsdatum Ev. dnr 

Påskrivet delegationsbeslut om 

deltagande i gemensam 

upphandling av Bokningstjänst för 

konferensanläggningar. 

 

Johanna 

Engman 

2014-03-27 2.2.1.-

140/2014 

Påskrivet delegationsbeslut om 

gemensam upphandling - urval och 

rekrytering av chefer till högre 

befattningar. 

 

Johanna 

Engman 

2014-03-27 2.2.1.-

135/2014 

Påskrivet delegationsbeslut om 

gemensam upphandling Coachning 

av chefer på olika nivåer och 

coachning av handledare och 

deltagare i utvecklingsgrupper. 

 

Johanna 

Engman 

2014-03-27 2.2.1.-

134/2014 

Delegationsbeslut om att föreningen 

Höstprimörer beviljas 15 000 kr i 

bidrag. 

 

Johanna 

Engman 

2014-03-20 5.4.-

128/2014 

Påskrivet delegationsbeslut om 

gemensam upphandling av inlästa 

medier inriktade på lärande och 

pedagogik. 

 

Johanna 

Engman 

2014-03-26 2.2.1.-

198/2014 

Påskrivet delegationsbeslut om 

gemensam upphandling av 

Översättningstjänster till finska 

språket. 

 

Johanna 

Engman 

2014-03-27 2.2.1.-

224/2014 

 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ______________________ 
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§ 24  
Inkomna och upprättade handlingar 
 

Stadsdelsnämndens beslut 

Anmälan läggs till handlingarna 

 

Nedanstående handlingar anmäldes: 

1.   Medborgarförslag om poolen i Observatorielunden, 

vidarebefordrat till trafikkontoret.  

Dnr 1.2.4.-149/2014. 

 

2.   Arkivbeskrivning för Norrmalms stadsdelsnämnd.  

Dnr 2.8.-162/2014. 

 

3.   Yttrande angående samverkansavtal mellan Statens 

Institutionsstyrelse (SiS) och Stockholms stad.  

Dnr 1.5.1.-113/2014. 

 

4.   Anmälan av rapporterade incidenter och tillbud under 

2013.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.  

  ______________________ 

  



Norrmalms stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

Sida 55 (57) 2014-04-15 

 

 

 

Norrmalms 

stadsdelsförvaltning 

Administrativa avdelningen 

 

Tulegatan 13 

Box 3128, 103 62 Stockholm 

Telefon 08-508 09 014 

Växel 08-508 09 000 

stockholm.se 

 

§ 25  
Ekonomisk månadsuppföljning för mars  
med årsprognos för 2014 
Dnr 1.1.-41/2014 

 

Stadsdelsnämndens beslut  

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänste-

utlåtande daterat den 9 april 2014. 

 

Månadsprognosen bygger på periodiserat utfall till och med 

mars 2014 samt en bedömning av kostnaderna och intäkterna 

för resten av året. Totalt beräknas ingen avvikelse mot budget 

efter resultatdispositioner.  

 

Förslag till beslut  

Ordföranden Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta i enlighet med stadsdelsförvaltningens 

förslag.    

  ______________________ 
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§ 26  
Protokoll från stadsdelsnämndens 
pensionärsråd 
 

Stadsdelsnämndens beslut  

Protokollet läggs till handlingarna. 

 

Protokoll fört vid sammanträde vid Norrmalms pensionärsråd 

den 14 april 2014 anmäldes. 

 

Förslag till beslut 

Ordförande Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta att lägga protokollet till handlingarna. 

  ______________________ 
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§ 27  
Protokoll från Norrmalms råd för 
funktionshinderfrågor 
 

Stadsdelsnämndens beslut 

  

Protokollet läggs till handlingarna. 

 

Protokoll fört vid sammanträde vid Norrmalms råd för 

funktionshinderfrågor den 7 april 2014 anmäldes. 

 

Förslag till beslut 

Ordförande Alexandra Östback (M) föreslog att stadsdels-

nämnden skulle besluta att lägga protokollet till handlingarna. 

  ______________________  


